
History of  the Kanash Central 
District Hospital



1733 and 1743, traveling along the Volga and stopping in Cheboksary, the 
travelers I. Gmelin and G. Miller collected a lot of information about the Chuvash, 
economy, religion, language of the Volga peoples. Subsequently, the researchers 
P.Pallas, I.Lepyokhin, V.Magnitsky, N.Ashmarin and others, described in some 
detail the sanitary and living conditions of the Chuvash, they collected valuable
information about folk medicine, pharmacy and magical techniques of healers.
1733 и 1743 годах, проезжая по Волге и останавливаясь в Чебоксарах, путешественники И.Гмелин и Г.Миллер 
собрали немало сведений о чувашах, хозяйства, религии, языка поволжских народов. Впоследствии 
исследователи П.Паллас, И.Лепёхин, В.Магницкий, Н.Ашмарин и другие, довольно подробно описали санитарно-
бытовые условия жизни чуваш, ими собраны ценные 
сведения о народной медицине, фармации и магических приёмах знахарей.



In the village of Shihazany Tsivilsk district September 20, 1873. was opened a 
hospital for 20 beds, which was located in a private house, and in Toburdanov - 
August 20, 1902, 16 beds. Only 28 years after the opening of the hospital, a hospital 
building was built in Shikhazanakh village. The hospital in the village of Shikhazanah 
was poorly equipped, there was not enough medical equipment and household 
implements, there was not even a simple laboratory. Of course, there was nothing to 
think about at that time about X-ray, physiotherapy and other offices, the hospital 
staffs were small, at that time it was difficult to staff them.
В селе Шихазаны Цивильского уезда 20 сентября 1873г. была открыта больница на 20 коек, которая разместилась в частном 
доме, а в Тобурданове – 20 августа 1902 года на 16 коек. Только через 28 лет после открытия больницы в селе Шихазанах 
было построено больничное здание. Больница в селе Шихазанах была плохо оснащена, не хватало медицинского 
оборудования и хозяйственного инвентаря, не было даже простейшей лаборатории. Конечно, нечего было думать в то время 
о рентгеновском, физиотерапевтическом и других кабинетах, штаты больницы были небольшие, в то время их трудно было 
укомплектовать.



In the hospital, only 12-14 people worked: a doctor, a medical assistant, a midwife, an 
aspirant, two nurse-caregivers, a pharmacist, a cook, and others.
In 1900 in the village Shikhazany worked doctor N.Andriyanov, who was associated with 
the revolutionary-minded student youth of the Kazan Imperial University. Students came 
to Andrianov and hid in his hospital from the persecution of gendarmes. In 1910, 
Andrianov in Shikhazan replaced another doctor Sergei Kazankin. He was a highly 
qualified specialist, he put a lot of effort and knowledge on raising the authority of 
medicine among the population, widely propagandized sanitary and hygienic knowledge. 
Old residents of the district still keep about him the best feelings and warm memories.
В больнице работало всего 12-14 человек: врач, фельдшер, акушерка, оспопрививатель, 2 санитарки-сиделки, аптекарь, 
кухарка и другие.
В 1900 году в селе Шихазанах работал врач Н.Андриянов, который был связан с революционно-настроенный студенческой 
молодёжью Казанского императорского университета. К Андрианову приезжали студенты и скрывались у него в больнице от 
преследования жандармов. В 1910 году Андрианова в Шихазанах заменил другой врач Сергей Казанкин. Он был 
высококвалифицированным специалистом, много сил и знаний приложил на поднятие авторитета медицины среди 
населения, широко пропагандировал санитарно-гигиенические знания. Старожилы района до сих пор хранят о нем самые 
лучшие чувства и теплые воспоминания.



In 1927, the Kanash District Council organized a health department. The first head was 
a resident of the village Shibylgi G. Pershev. In the difficult years of the formation of 
Soviet power, he showed great activity in the development of health, especially in the 
training of local national medical personnel. In his efforts on September 1, 1935, a 
feldsher-midwifery school (now a medical school) was opened in Kanash.
В 1927 году при Канашском районном Совете был организован отдел здравоохранения. Первым заведующим был житель деревни Шибылги Г. 
Першев. В трудные годы становления Советской власти он проявил большую активность по развитию здравоохранения, особенно по 
подготовке местных национальных медицинских кадров. По его старанию первого сентября 1935 года в Канаше была открыта фельдшерско-
акушерская школа (ныне медучилище).



Since 1958, the Kanash central district hospital was headed by Grigoriev FG.
Grigoryev F.G. was born in 1925 in the village Shigali Kanashsky district of the Chuvash 
Republic. In 1953 he graduated from the Kazan Medical Institute with honors. After 
graduation, he began working as a surgeon in the Kanash central district hospital. In 
1958 he was appointed chief doctor of the Kanash central district hospital and worked in 
this position for 39 years. Since 1995, he continued to work as a trauma doctor in the 
polyclinic of the Kanash CRHM, from 1998 to 2004 - as an oncologist.
С 1958 года Канашскую центральную районную больницу возглавил Григорьев Ф.Г.
Григорьев Ф.Г. родился в 1925 году в д. Шигали Канашского района Чувашской Республики. В 1953 году окончил Казанский 
медицинский институт с отличием. После окончания института начал трудовую деятельность врачом-хирургом в Канашской 
центральной районной больнице. В 1958 году был назначен на должность главного врача Канашской центральной районной 
больницы и проработал в этой должности 39 лет. С 1995 г. продолжил работу в должности врача- травматолога в 
поликлинике МУЗ «Канашская ЦРБ», с 1998 по 2004 год – врачом – онкологом.



During the work in the hospital together with the Ministry of Health of the Chuvash 
Republic and the Russian Federation, with the help of the collective and the public of the 
district, a hospital town (1964 - 1979), a polyclinic (1954), an emergency medical care 
building (1992) , district hospitals (1958-1964), paramedical and obstetric centers.
A modern system of organization of health care in the countryside has been developed. 
Under his sensitive guidance, highly qualified health personnel have grown up, showing 
excellent results in their work in many hospitals of our republic and beyond. For many 
years the hospital was the base for training doctors of the Kazan GIDUV. Under the 
guidance of Firs G. found the way to science and became candidates of medical 
sciences six people. On the basis of the hospital, the most advanced achievements of 
rural healthcare were actively introduced.
За время работы в больнице совместно с Министерством здравоохранения Чувашской Республики и Российской Федерации, 
при помощи коллектива и общественности района построены больничный городок (1964 – 1979 г.г.), поликлиника (1954 г.), 
здание скорой медицинской помощи (1992 г.), участковые больницы (1958-1964 г.г.), фельдшерско-акушерские пункты.
Разработаны современная система организации медико-санитарной помощи на селе. Под его чутким руководством выросли 
высококвалифицированные кадры здравоохранения, показывающие прекрасные результаты в своей работе во многих 
больницах нашей республики и за ее пределами. Многие годы больница являлась базой подготовки врачей Казанского 
ГИДУВа. Под руководством Фирса Григорьевича нашли дорогу в науку и стали кандидатами медицинских наук шесть 
человек. На базе больницы активно внедрялись самые современные достижения сельского здравоохранения.



Firs G. had a doctorate in medical sciences, was awarded the Order of Lenin, the 
Patriotic War II degree, nine medals. Awarded the honorary titles: Honored Doctor of the 
Chuvash Republic, Honored Doctor of the RSFSR, People's Doctor of the USSR, three 
diplomas of the Supreme Council of the Chuvash Autonomous Soviet Socialist Republic, 
is listed in the honorary book of Labor Glory and Heroism of the Chuvash Autonomous 
Soviet Socialist Republic. He has published more than ten different books, including two 
monographs. He was elected People's Deputy of the USSR of the last convocation, was 
an honorary donor of the USSR.
Firs G. was an active fighter for a healthy lifestyle among the population, and he argued 
this not only in words, but also in deed.
Фирс Григорьевич имел ученую степень доктора медицинских наук, награжден орденами Ленина, Отечественной войны II 
степени, девятью медалями. Присуждены почетные звания: Заслуженный врач Чувашской Республики, Заслуженный врач 
РСФСР, Народный врач СССР, тремя почетными грамотами Верховного Совета Чувашской АССР, занесен в почетную книгу 
Трудовой славы и Героизма Чувашской АССР. Выпустил более десяти различных книг, в том числе две монографии. Был 
избран народным депутатом СССР последнего созыва, являлся почетным донором СССР.
Фирс Григорьевич был активным борцом за здоровый образ жизни среди населения, и доказывал он это не только словами, 
но и делом.



At the end of the 20th century, the Kanash central district hospital for 520 beds is one of 
the largest in the countryside, in Russia and the Chuvash Republic. It has such large 
specialized departments as therapeutic for 60 beds, cardiological for 40 beds, children's 
surgical as well for 40 beds, dermatovenereological for 40 beds, eye for 30 beds, 
serological laboratory with a capacity of 300 analyzes per day, mobile X-ray fluorography 
center. In the conditions of the hospital, medical assistance is organized in 14 
specialties.
В конце 20 века Канашская центральная районная больница на 520 коек – одна из крупнейших на селе, в России и 
Чувашской Республики. В ней развернуты такие крупные специализированные отделения, как терапевтическое на 60 коек, 
кардиологическое на 40 коек, детское хирургическое так же на 40 коек, дерматовенерологическое на 40 коек, глазное – на 30 
коек, серологическая лаборатория мощностью 300 анализов в сутки, передвижной рентгенофлюоорографический центр. В 
условиях стационара организована медицинская помощь по 14 специальностям.

Kanashsky district is located in the central part of Chuvashshkoy Republic, borders with 
Vurnar, Tsivilsky, Yantikov
Канашский район расположен в центральной части Чувасшкой Республики, граничит с Вурнарским, Цивильским, 
Янтиковским




